



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

6th Global Network of Basin working on climate change 25th April 2022, Geneva (& online)

Introduction & presentation of
the Dakar Action Plan
Mr. Edouard BOINET
INBO

To join us





Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra

A River Basin Segment in Dakar Objectives ?



9th FORUM MONDIAL DE L'EAU | DAKAR 2022

- Basin organizations must reinforce their mobilization for:
 - Confirm their role and effectiveness for water security, peace, sustainable development
 - Accelerate implementation of SDGs, in particular 6.5.1 et 6.5.2,
 - Reinforce upstream-downstream integration and facilitate water resources allocation
 - Adopt the « Basins' Action Plan » in Dakar
- Basin organizations must be supported and reinforced:
 - Reinforcement of institutional framees, including for transboundary BO
 - Reinforcement of data sharing practices and shared Water Information Systems
 - nforcement des pratiques de partage de données et des systèmes d'information
 - Dissemination of practices and tools for water users participation and awareness raising
 - Reinforcement of exchanges with other policy levels

Via
basins



For
basins

Plan d'action de Dakar pour les bassins des fleuves, des lacs et des aquifères

Mars 2022



FORUM MONDIAL
DE L'EAU 2022

Au 9ème Forum mondial de l'eau, organisé du 21 au 25 mars 2022 à Dakar, Nous, représentants de gouvernements, d'organisations internationales, de bailleurs, d'organismes de bassin nationaux et transfrontières de fleuves, de lacs ou d'aquifères, d'autorités locales, de la société civile et du secteur privé, proposons notre soutien au Plan d'action de Dakar pour les bassins des fleuves, des rivières, des lacs, des aquifères, avec pour objectif politique de contribuer au déroulement et aux conclusions de la Conférence des Nations Unies sur l'eau prévue en mars 2023, autour de la nécessité globale d'accélérer la mise en œuvre des Objectifs de Développement Durable (ODD) 6.5.1 et 6.5.2 « par les bassins et pour les bassins ». Nous sommes convaincus de pouvoir ainsi conforter les objectifs majeurs d'accès à l'eau potable et à l'assainissement.

Principes d'action

Les organismes de bassin sont des artisans de paix et des accélérateurs de développement durable.

Nationaux ou transfrontières, ils sont par construction des plateformes multiacteurs. Ce sont des lieux de dialogue, entre pays à l'échelle transfrontière, entre usagers et acteurs de l'eau à l'échelle infranationale. Afin d'accélérer la réalisation des ODD 6.5.1 (« Degré de mise en œuvre de la gestion intégrée des ressources en eau ») et 6.5.2 (« Proportion des bassins transfrontières où est en place un arrangement opérationnel pour la coopération dans le domaine de l'eau »), il est important de développer ces deux échelles de partage et de solidarité.

La coopération par bassin a fait ses preuves et apporte des bénéfices concrets aux populations. Ce sont des structures pertinentes pour assurer une gestion conjointe et durable des ressources en eau de surface et des eaux souterraines et conduire des actions ambitieuses d'adaptation au changement climatique.

A l'échelle transfrontière, la coopération facilite une vision partagée de l'usage des ressources en eau, des pressions et des usages ; elle apporte davantage de moyens par la mutualisation des ressources humaines et techniques et des ouvrages, quand ils sont nécessaires, grâce à une concertation sur leur localisation ; les expériences d'ouvrages communs à plusieurs pays doivent être davantage partagées dans leurs succès (partage des bénéfices, préservation de la paix...) et leurs difficultés. Les conventions des Nations Unies sur l'eau (1992, 1997) sont des outils précieux pour améliorer cette gestion coopérative et intégrée des bassins transfrontières.

Davantage de complémentarité est nécessaire entre les approches par bassins nationales et transfrontières.

Les organismes de bassin transfrontières (OBT) constituent un cadre pertinent de gestion transfrontière. Cependant, ils doivent pouvoir compter sur une déclinaison nationale puis locale pour que des mesures opérationnelles puissent se concrétiser sur les territoires. Et réciproquement, les approches par bassin nationales doivent être consolidées au niveau transfrontière, sous la coordination d'un OBT opérationnel, efficace, reconnu.

Aux échelles nationales et locales, les organismes de bassin sont des plateformes multi acteurs. Ils doivent permettre une approche intégrée conforme aux ODD, permettre un diagnostic précis et homogène des ressources en eau et des besoins, une planification participative, une meilleure appropriation des mesures décidées, et ainsi des résultats optimisés pour des politiques sectorielles coordonnées.

Les autorités et communautés locales, les secteurs économiques, les acteurs de la société civile doivent être mieux associés et impliqués dans la gestion des bassins.

Il faut renforcer la coopération entre les institutions impliquées et en particulier entre les organismes de bassin du monde entier et de chaque région pour faciliter le transfert d'expériences et de savoir-faire sur les meilleures pratiques en matière de gestion de bassin.

Mettre en œuvre le plan d'action de Dakar à l'appui de la coopération renforcée des organismes de bassin

Mettre en œuvre la Déclaration de Dakar: "un pacte bleu pour la sécurité de l'eau et de l'assainissement pour la paix et le développement", adoptée par les Chefs d'État, de hauts responsables et Responsables d'Institutions Internationales présents au 9ème Forum mondial de l'Eau à Dakar, République du Sénégal, le 21 mars 2022.

À l'appui de nos mandats respectifs, nous nous engageons à :

À l'appui du rôle et l'efficacité des organismes de bassin au service de la sécurité de l'eau, du développement durable

À l'appui de l'amont à l'aval, l'association des différents secteurs et parties prenantes des ressources en eau

À l'appui des secteurs à la gestion conjointe des eaux de surfaces et des eaux souterraines pour protéger leur quantité

À l'appui d'une gestion coopérative, rationnelle et durable des ressources en eau afin de mieux gérer les bassins transfrontières

À l'appui de solutions de financement novatrices et générer de nouveaux investissements pour des projets locaux et multisectoriels liés à l'eau

À l'appui des initiatives passées et en cours, notamment le Panel de Haut Niveau sur l'Eau et la Paix

À l'appui du pacte positif et les résultats concrets produits par les organismes de bassin en matière de développement économique et social, d'aménagements partagés et écologiques

À l'appui des modèles de coopération entre organismes de bassin et autorités locales ainsi que leurs résultats et innovations comme source d'inspiration

À l'appui des systèmes d'information communs ainsi que les pratiques de production, d'exploitation et de données,

À l'appui de l'échange régulier de bonnes pratiques entre organismes de bassin

À l'appui de la participation de tous les secteurs usagers de l'eau, et de responsabilisation et d'appropriation

À l'appui de la visibilité et les cadres institutionnels, notamment pour les bassins transfrontières

À l'appui des échanges avec les autres niveaux territoriaux et administratifs

À l'appui de soutenir l'adoption de nouveaux accords juridiques pour la protection et l'utilisation durable des bassins transfrontières, notamment par l'adhésion aux conventions des Nations Unies sur l'eau

À l'appui des mécanismes de financements innovants et autonomes à l'échelle des bassins transfrontières

À l'appui de la planification et la gestion entre usages à l'échelle des bassins transfrontières

À l'appui de l'adaptation au changement climatique

À l'appui du développement économique des territoires

À l'appui de la ressource et les écosystèmes

À l'appui de la mobilisation, rendre compte de nos actions et partager les progrès en vue de la conférence des Nations Unies sur l'eau prévue du 22 New-York, nous ferons remonter dans les semaines qui viennent des exemplaires pour l'accélération et le succès à l'horizon 2030.

À l'appui de promouvoir la signature de ce Plan d'Action de Dakar

Rejoignez-nous



<https://bit.ly/3rONZ4v>



At the 9th World Water Forum, to be held from 21 to 25 March 2022 in Dakar, the representatives of governments, international organisations, donors, national and transboundary river, lake or aquifer basin organisations, local authorities, civil society and private sector, provide the Dakar Action Plan for river, lake and aquifer basins, with the political objective of contributing to the progress and conclusions of the United Nations Water Conference scheduled for March 2023, around the global need to accelerate the implementation of the Sustainable Development Goals (SDG) 6.5.1 and 6.5.2 "by the basins and for the basins". We are convinced that we will thus be able to consolidate the major objectives of access to drinking water and sanitation.

Principles for action

Basin organisations are peacemakers and accelerators of sustainable development.

National or transboundary, they are, by construction, multi-stakeholder platforms. They are places for dialogue, between countries on a transboundary scale, between users and water stakeholders on a sub-national scale. In order to accelerate the achievement of SDG 6.5.1 ("Degree of implementation of integrated water resources management") and 6.5.2 ("Proportion of transboundary basins where an operational arrangement for water cooperation is in place"), it is important to develop these two scales of sharing and solidarity.

Cooperation at the level of river basins has proved its worth and brings concrete benefits to the populations. They are relevant structures to ensure a joint and sustainable management of surface and groundwater resources and lead ambitious actions of adaptation to climate change.

On a transboundary scale, cooperation facilitates a shared vision of the use of water resources, pressures and uses; it brings more means by the mutualisation of technical and human resources and hydraulic infrastructures, when they are necessary, thanks to a concertation on their location; the experiences on hydraulic infrastructures common to several countries, their successes (sharing of benefits, peace preservation...) and difficulties must be more widely shared.

The United Nations Water Conventions (1992,1997) are valuable tools for improving this cooperative and integrated management of transboundary basins.

More complementarity is needed between transboundary and national basin approaches.

Transboundary basin organisations (TBOs) are a relevant framework for transboundary management. However, they must be able to rely on a national, and then local implementation, so that operational measures can be implemented in the territories. And conversely, national basin approaches must be consolidated at the transboundary level, under the coordination of an operational, effective and recognised TBO.

At national and local levels, basin organisations are multi-stakeholder platforms. They must allow an integrated approach in line with the SDGs, allow a precise and homogeneous diagnosis of water resources and needs, participatory planning, better ownership of the measures decided upon, and thus optimised results for coordinated sectoral policies.

Local authorities and communities, economic sectors, civil society actors must be better associated and involved in basin management.

Cooperation between the institutions involved, and in particular between basin organisations worldwide and in each region, should be strengthened to facilitate the transfer of experience and know-how on best practices in water management.

Action Plan in organisations

a blue deal for water and sanitation security for people
the Heads of State, Government and
institutions attending the 9th World Water Forum
Senegal, on March 21, 2022.

mandates, we commit to :

effectiveness in the service of water s

association of the different sectors

surface water and groundwater to protect their quality and

le management of water resources
together

generate new investments
s.

ably the High Level Panel on Water and Peace

table management of water resources in order to better

its produced by basin organisations includ
facilities and an ecological approach

asin organisations and local authorities and their

practices for producing, using and sharing data

between basin organisations

ctors

works, especially for transboundary basins:

administrative levels

gal agreements for water protection and sustainable use
the United Nations Water Conventions (1992,1997)

ing mechanisms at basin level

gement between uses at basin scale

ies

actions and share the pro-
fer Conference scheduled
g weeks, be sending out our
ices by 2030.

akar Action Plan for water

To join us



<https://bit.ly/3rO>

Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

Lead organizer & partners:



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra

Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

With the support of 72 organizations from 43 countries, including:



Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

With the support of 72 organizations from 43 countries, including:



Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022



With the support of 72 organizations from 43 countries, including:



Ministry of Urban and Rural
Hydraulics, Chad



الجمهورية التونسية
وزارة الفلاحة



Department of Water Resources
Ministry of Fisheries, Water Resources & National Assembly Matters
Republic of the Gambia

Gambia



REPUBLIQUE TOGOLAISE

Ministère de l'Eau
et de l'Hydraulique Villageoise

Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

With the support of 72 organizations from 43 countries, including:



Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

With the support of 72 organizations from 43 countries, including:



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra

Swiss Agency for Development
and Cooperation SDC



Dakar Action Plan for River, Lake and Aquifer Basins

March 2022



9^{ME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

With the support of 72 organizations from 43 countries, including:





Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra



9^{EME} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

Commitments for the Dakar Action Plan at the WWF9 basin segment

Session 1 :
**National Basins and the integration of policies,
a contribution to sustainable development**



Signing of agreement between the Organization for the Development of the Senegal River (OMVS) and the Adour-Garonne Water Agency, in order to further develop the exchange of experiences on basin management planning between these two historic partners.



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra



9^{ème} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

Commitments for the Dakar Action Plan at the WWF9 basin segment

Session 2 :
**Transboundary basins and cooperation between
actors, a contribution to peace**



Announcement of over 400 million euros in funding for transboundary basin management in Africa (for 60% of the African territory & 900 million people) was made during the segment by the Team Europe initiative –TEI (European Union & its Member States, European Investment Bank, African Union and the African Ministers' Council on Water).



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra



9^{ème} FORUM MONDIAL
DE L'EAU | DAKAR 2022

Join the Dakar Action Plan!



<https://www.riob.org/en/news/inbo-heart-dakar-action-plan-lake-river-and-aquifer-basins-initiative>